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توپ و تور

کارت زرد

 هشتمین طلای والیبال نشسته جهان 
بر سینه پرفسور مشهدی 

محمد مهدیزاده

فینال مسابقات والیبال نشسته قهرمانی پارالمپیک پاریس  

با جدال سنتی و دیدنی دوتیم پرقدرت والیبال نشسته 

ایران و بوسنی در حضور مسوولین والیبال نشسته جهان 

وجمع کثیری از تماشاگران ایرانی حاضر در سالن در 

حالی برگزار شد.

 که ابتدا بوسنی زهر خودش را ریخت و شوکی به بدنه تیم ملی 

ایران وارد کرد و نخست را میلی متری از آن خود نمود اما در 

ادامه این شاگردان مهارنشدنی هادی رضایی بودندکه به خود 

آمده ودرسه ست طوفانی و با هدایت فنی سرمربی مشهدی 

و به کارگیری صحیح آسمان خراش جهان  مرتضی مهرزاد 

حریف بوسنی را بازهم شکست دادند و باقدرت هشتمین 

طلای جهانی و پارالمپیک را به خود اختصاص دادند.

شاگردان رضایی بازهم نشان دادند که دست نیافتنی هستند 

و همچنان باقدرت بربام جهان و پارالمپیک تکیه زدند درتیم 

ملی ایران دو نماینده از ورزش جانبازان وتوان یابان خراسان 

هادی رضایی و مهدی بابادی حضور و افتخار بزرگی دست 

یافتند و قهرمان پاریس شدند .

ملی پوشان کشورمان در حالی قهرمان شدند که تمام حریفان 

را باقدرت پشت سر گذاشتند و تنها دوست را به تیم های مصر 

و بوسنی واگذار کردند رضایی سعی کرد از تمام بازیکنان  

به خوبی استفاده کند.

والیبال خراسان صاحب لیگ برتری والیبال شد

نخست ورزشی: سالن مهران از تخریب نجات یافت .

سالن ۶۰۰۰ نفری ثامن قرار بود در هفته دولت افتتاح شود

نخست ورزشی: تا هفته دولت سال آینده فرصت داریم 

شاید این بار افتتاح شود .

ستاره های ورزش خراسان آسمانی شدند

نخست ورزشی: چند صباحی است که ورزش خراسان 

همچنان سیاه پوش است و مردان بزرگی را ازدست داده است .

روحشان شاد

  صاحب امتیاز و مد   یرمسوول: دکتر علی خسروشاهی
  سردبیر: سعید کوشافر

  د   فترتهران: پاسد   اران، بوستان8، پلاک 120، طبقه 2  واحد   7   
 تلفن: 6- 22760895)021(

  د   فترمشهد   : احمد   آباد   ، خیابان قائم، قائم 14، پلاک 46 
تلفن: 8437711 3)051(

  نمابر: 8444020 3)051(  -   پیامک: 30007981 
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هیات تیراندازی خراسان رضوی به نام شهید محمود کاوه مزین شد

مسابقات آموزشگاه های متوسطه اول 

کشور در تهران )رودهن( پیگیری شد 

و بسکتبالیست های شایسته خراسان 

رضوی با شکست حریفان مدعی) یزد، 

خوزستان،  تهران،  بوشهر،  اصفهان، 

در  مقتدرانه  تهران(  شهرستان های 

سکوی قهرمانی آموزشگاه های کشور 

ایستادند. تیم منتخب آموزشگاه های 

خراسان رضوی در حالی به قهرمانی 

رسیدند که 4 بازیکن از نواحی مشهد 

و 6 بازیکن از نیشابور و 2 بازیکن از 

سبزوار در ترکیب تیم حضور را داشتند.

)در این مسابقات 26 تیم در 8 گروه بر 

رقابت پرداختند.

اسامی تیم قهرمان خراسان رضوی: نیایش 

جعفری )نیشابور(، یگانه فتح آبادی )نیشابور(، 

مهرسا برفرزا) ناحیه7 مشهد(، نسترن 

غزنوی)سبزوار(، بهناز دهنوی)نیشابور(، فاطمه 

پور آذر)نیشابور(، ستایش یارمحمدی)ناحیه 

2مشهد(، زهرا هفت آبادی)نیشابور(، ریحانه 

وطن خواه) ناحیه 6 مشهد(، ستایش عیدیانی) 

نیشابور(، آرمیتا فولادیان)سبزوار(، حنانه 

حسین پوران) ناحیه 7 مشهد( مربی: آزاده 

دولتخواه) ناحیه 7 مشهد(، سرپرست 

ملیکا شفیعی )نیشابور( مسوول انجمن 

بسکتبال : راضیه جلیلی پور)نیشابور(

بسکتبال خراسان رضوی قهرمان آموزشگاه های ایران

 تیم فولاد ایرانیان سیرجان )کرمان(قهرمان رقابت های بسکتبال سه 

نفره، کارگری کشور شد. رقابت های بسکتبال 3نفره کارگران به میزبانی 

شهرستان تربت حیدریه با قهرمانی تیم فولاد ایرانیان سرجان)کرمان( 

به پایان رسید و تیم های پیکان تهران و تیم مازندران به ترتیب مقام های 

دوم و سوم را کسب کردند.

 این دوره از مسابقات با حضور هشت تیم به میزبانی تربت حیدریه 

برگزار شد.

ریحانه برومند-رقابت های ثبت رکورد انتخابی تیم استان با حضور 60 نفر ورزشکار 

بانوان با معرفی نفرات برتر پایان یافت.  اعظم برادران مسوول کمیته ثبت رکورد 

بانوان با اعلام این خبر گفت: مسابقات ثبت رکورد استانی بانوان به میزبانی مشهد 

در باشگاه ساعت ورزش به مناسبت گرامیداشت هفته دولت با همکاری هیات 

ورزش های همگانی شهرستان مشهد برگزار شد. ورزشکاران در این دوره از رقابت ها 

در 7 آیتم باهم به رقابت پرداختند که نتایج این دوره از رقابت ها به شرح ذیل می باشد:  

آیتم حرفه ای بیتا جوهر چی، زهرا براتی و منیژه طاهری به ترتیب اول تا سوم شدند.  

آیتم درایو نشست نرگس مقدسی،رقیه قزاغ نژاد و مهناز حیدری به ترتیب رتبه های 

اول تا سوم را کسب کردند.  آیتم ریپ ستاره اکبری اول شد.فاطمه خیابانی ومهرناز 

دری به ترتیب دوم و سوم شدند.  آیتم باکس رویا خداشناس،معصومه مهری و ریحانه 

یساولی به ترتیب مقام های اول تا سوم را کسب کردند. آیتم برپی نرجس داوطلب، 

مریم معین ونرگس طوسی به ترتیب اول تا سوم شدند. آیتم لانژ زهرا حسن پور،فرزانه 

پارسی و نرگس واعظی به ترتیب اول تا سوم شدند.

  آیتم مبتدی اهام قاسمی اول شد.محدثه ذوالفقاری و زهرا حسین آبادی به ترتیب 

دوم و سوم شدند. وی همچنین در پایان با اشاره به این که نفرات برتر به مسابقات 

کشوری اعزام می شوند گفت: خوشبختانه با ثبت رکوردها در صورت حمایت 

مسوولان ورزش استان معتقدم می توانیم در کشور جایگاه مناسبی را کسب کنیم .

فولاد سیرجان قهرمان 
بسکتبال 3نفره کارگران

 رقابت های ثبت رکورد بانوان
با معرفی نفرات برتر پایان یافت 

علی عبداحد

 آیین رونمایی نام گذاری هیات تیراندازی 

خراسان رضوی به نام شهید محمود 

کاوه و همچنین تجلیل از تیم ها و 

نفرات برتر لیگ استان برگزار شد.

 بر اساس این گزارش در آیین اختتامیه 

معرفی تیم های برتر لیگ تیراندازی 

خراسان رضوی که با حضور مرتضی قربانی 

رییس فدراسیون تیراندازی،علیرضا 

تاج فیروز مدیرکل ورزش و جوانان 

شورای  اعضای  رضوی،  خراسان 

شهر مشهد) خانم سلیمی، مجید 

طهوریان عسگری( ،خواهر شهید محمود 

کاوه ،نقدیان رییس هیات تیراندازی 

خراسان رضوی، اعضای کمیته ها و 

جمع کثیری از قهرمانان، ورزشکاران و 

خانواده ها در سالن همایش های سردار 

شهید سلیمانی تربیت بدنی آستان 

قدس رضوی برگزار شد در ابتدا نقدیان 

رییس هیات تیراندازی به اقدامات 

و برنامه های 6ماهه نخست هیات 

تیراندازی خراسان رضوی پرداخت 

و ابراز خرسندی کرد که بزرگترین 

افتخار برای هیات این است که نام 

شهید محمود کاوه بر سردر هیات 

می درخشد. وی همچنین در ادامه 

ضمن معرفی تیم های برتر لیگ استان 

در رشته تفنگ و تپانچه جام زنده یاد 

محمود سوقندی از تیم ها و نفرات برتر 

لیگ استان تجلیل و تقدیر کرد. نقدیان 

درباره تیم های برتر گفت: در بخش 

تیمی تفنگ بانوان هیات شهرستان 

سرخس، پرشین فلور و آکادمی صنعت 

گاز سرخس به ترتیب رتبه های اول 

تا سوم را به دست آوردند. در بخش 

تیمی تفنگ آقایان همچنین پرشین 

فلور اول شد. پالایشگاه گاز شهید 

هاشمی نژاد سرخس به عنوان فعال 

تربت شهرستان به مقام دوم دست یافت.

وهیات شهرستان نیشابور سوم شد. در 

بخش تیمی تپانچه بانوان پرشین فلور.

توان توس و دانشگاه فردوسی مشهد 

اول تا سوم شدند. در بخش تیمی تپانچه 

آقایان شهدای مدافع امنیت )الف(، 

پرشین فلوروهمیشه شاداب به ترتیب 

رتبه های اول تا سوم را کسب کردند. 

در این مراسم مرتضی قربانی رییس 

فدراسیون به خصوصیات اخلاقی و 

ورزشی شهید کاوه پرداخت و از وی 

به عنوان خالق جنگ ها پارتیزانی و 

چریکی یادکرد و گفت: شهید کاوه 

بنیانگذار جنگ های نامنظم در منطقه 

کردستان بود که با رشادت و شهمت با 

63حزب مخالف جنگید و نظم و امنیت 

در منطقه را به ارمغان آورد. وی در ادامه 

درباره فضایل اخلاقی شهید کاوه به 

سخنان مقام معظم رهبری اشاره و 

گفت: مقام معظم رهبری از شهید کاوه 

چنین یادکردند: شهید کاوه در ابتدا 

شاگرد من و سپس استاد من شدند. 

قربانی همچنین به فضایل اخلاقی و 

مبارزاتی شهید چراغچی نیز اشاره 

کرد. رییس فدراسیون تیراندازی از این 

رشته ورزشی به عنوان ورزشی دینی و 

مذهبی یادکرد و گفت: امیدوارم این 

رشته ورزشی که از رشته های تاکیدی 

اسلام است در میان آحاد جامعه جنبه 

همگانی پیدا کند و با رویکرد مثبت 

به این رشته توجه ویژه صورت گیرد.

مجید خروشی



 هفته نامه ورزشی و هنری   سال هشتم   شماره 418   
 چهارشنـبه  21 شهریور 1403     7 ربیع الاول  1446 

3 nakhostvarzeshi@yahoo.com

معین شریف 

 دست غلامی به مدال نرسید
موسی غلامی، جودکار وزن 90-کیلوگرم در کلاسJ1 در چارچوب 

رقابت های پاراالمپیک پاریس در رسیدن به مدال ناکام 

ماند. غلامی که بازی اولش را برده بود، در مبارزه دوم با 

نتیجه 10بر0 باخت و به جدول شانس مجدد رفت، اما در 

این جدول هم در نخستین بازی ضربه فنی شد. 

نوجوانان مشهدی سرآمد در کشتی 
تیم کشتی آزاد نوجوانان مشهد به عنوان قهرمانی رقابت های 

نوجوانان استان خراسان رضوی دست یافت. مسابقات کشتی 

آزاد و فرنگی نوجوانان استان خراسان رضوی با حضور500 

کشتی گیر در قالب 35تیم از 24شهرستان در سالن ورزشی 

وحدت تربت جام برگزار شد. در پایان این مسابقات در رده بندی 

تیمی  مشهد به قهرمانی دست یافت، تربت جام دوم و قوچان 

سوم شد. 

از مشهد به بجنورد 
رقابت های هفته نخست لیگ برتر کشتی آزاد برگزار شد و تیم 

کشتی آزاد صنایع غذایی معینی پور درحالی توانست در گام 

نخست 8بر2 از سد پانلای تهران بگذرد که انتقال این تیم از 

مشهد به بجنورد در آخرین ساعات پیش از شروع مسابقات، 

حاشیه های زیادی به همراه داشت. اینکه چرا تیم صنایع 

غذایی معینی پور مشهد از استان خراسان رضوی خارج شد و 

از استان دیگری در رقابت ها شرکت کرد.   حسینی سرپرست 

این تیم دلیل اصلی این انتقال را عمل نکردن مسوولان کشتی 

استان به تعهداتشان دانست و گفت نه سالن و نه خوابگاه 

برای میزبانی  در اختیارمان قرارندادند. البته مدیران کشتی 

استان این ادعا را تکذیب و مدعی شدند نمایندگان این 

باشگاه از هیات ،طلب کمک 3میلیارد تومانی داشته اند.   

در این میان برخی شنیده ها حاکی است مدیران باشگاه 

می خواهند تیم اجرایی خود را برای هیات آینده بچینند و در 

سوی مقابل، هیات کشتی استان هم مقاومت  جدی درراه 

بروز این اتفاق دارد . به نظر مدیرکل ورزش وجوانان استان 

باید به این ماجرا ورود و چندوچون انتقال بی سروصدای 

این امتیاز را جویا شود .

منیره نخعی 

ناکامی شاهی درپاراالمپیک 
نسرین شاهى، ملی پوش مشهدی تیراندازی، باوجود صعود 

به فینال پاراالمپیک به دلیل مردودشدن در تست تپانچه، 

دیسکالیفه شد وازدور مسابقات کنار رفت.  تنهابانوی ورزشکار 

خراسان رضوی در رشته پاراتیراندازی ایران درماده تپانچه 

10متر با امتیاز564 موفق به صعود به فینال رقابت ها شد 

اما در اتفاقی تلخ ، در تست تپانچه مردود و دیسکالیفه شد 

و از جدول مسابقات کنار رفت. 

 حسین امیری، سرمربی تیم ملی پاراتیراندازی ایران، درباره 

این اتفاق برای ملی پوش مشهدی گفت: وزن ماشه از حد 

استاندارد کمتر بود و همین سبب شد تا داور، پاراتیرانداز 

ما را ریجکت کند و دیسکالیفه شود.    

نایب قهرمانی با مربی خراسانی 
تیم ملی بانوان سپک تاکرای ایران در سی وهفتمین دوره 

مسابقات جهانی تایلند در بخش رگو دیویژنA دررقابت با 

چین تایپه، پاکستان، سریلانکا و بنگلادش در جایگاه دوم 

قرار گرفتند. بهناز احمدنیا، چهره ملی خراسان رضوی، 

به عنوان مربی درکنارتیم ملی حضور داشت.  

منهای فوتبال

ورزش بانوان  

ریحانه برومند- مسابقات تیر و کمان 

جوانان و نوجوانان هیات مشهد با 

حضور 55ورزشکار به صورت ترکیبی 

با معرفی نفرات برتر پایان یافت.

 رییس هیات تیر و کمان مشهد بابیان 

این مطلب گفت: هم زمان با فرارسیدن 

اول روز ماه مبارک ربیع الاول یک 

دوره رقابت تیر و کمان انتخابی تیم 

مشهد جهت حضور در مسابقات 

کشوری برگزار ونفرات برتر معرفی 

شدند . همچنین از نخستین مرکز 

آموزشی تیر و کمان ویژه کم بینایان و 

نابینایان رونمایی شد. کلثوم غلامی 

با اشاره به این که این رقابت ها در 

دو سطح حرفه ای و مبتدی برگزار 

شد افزود: در پایان این رقابت ها در 

بخش ریکروآقایان مسافت 15متر 

مصطفی ایزدی، میر رضا آقاجانی و 

احسان شریفی رتبه های اول تا سوم را 

کسب کردند و در بخش میکرو بانوان 

مهسا باقری، مائده فروغی، سمیه 

صلاحی به ترتیب اول تا سوم شدند. 

همچنین در مسافت 10 مترریکرو 

آقایان پارسا قدمیاری، پارسا شفیعا 

وبهراد فرشچیان به ترتیب رتبه های اول 

تا سوم را به دست آوردند. غلامی یادآور 

شد در بخش ریکرو بانوان حرفه ای به 

ترتیب مرسانا گلمکانی اول شد و شیدا 

مستعلی به مقام سوم دست یافت. در 

پایان این مراسم که با حضور مدیرکل 

ورزش و جوانان برگزار شد از مرکز 

آموزش تیر و کمان هیات مشهد ویژه 

نابینایان رونمایی شد. کلثوم غلامی 

رییس هیات تیر و کمان مشهد و 

مربی تیم نابینایان دراین باره گفت: 

دریکی از مسابقاتی که در آلمان ویژه 

کم بینایان برگزار شد پس از بازگشت 

مراحل استعدادیابی از بین نابینایان 

و کم بینایان انجام و تلاش کردیم این 

رشته ورزشی که در بین نابینایان در 

معدود کشورها در حال انجام است را 

پایه گذاری کنیم . امیدواریم علاوه بر 

مشهد که پایلوت تشکیل نخستین 

آکادمی آموزشی تیر و کمان در کشور 

است این رشته ورزشی در میان سایر 

استان ها عملیاتی شود. و با پیگیری 

رییس فدراسیون نابینایان نسبت به 

اعزام به مسابقات جهانی اقدام شود.

سـیده بهجـت موسـوی مقـدم - 

محمدامیـن نمـازی با پاییـن آمدن 

از 380 پله سنگی بر روی دست در 

4 دقیقه توانسـت رکـورد ملـی را به 

نام خـود ثبـت کند. 

محمدامیـن نمـازی در گفت وگـو 

با خبرنگار نخسـت ورزشـی اظهار 

کرد: در یک خانواده ورزشی بزرگ 

شدم و از دوسالگی شروع به ورزش 

کردم و تا به امروز 4 رکورد را پشـت 

سر گذاشـتم. وی افزود: 21 سـال 

سـن دارد و  19 سـال بـدون وقفـه 

ورزش می کند و سختی ای زیادی 

برای تمریـن کردن کشـیدم و خدا 

رو شـاکرم کـه حاصـل تلاش هایـم 

نتیجه هـای خوبـی را تـا امـروز رقم 

زد. این رکورددار مشـهدی تصریح 

کرد: مقام های آسـیایی، کشوری ، 

استانی و بین المللی در رشته های 

دفاع شخصی، کشتی، ژیمناستیک 

را تاکنون  کسب کرده ام، تنها هدفم 

رکورد زدن است و امیدوارم خودم رکوردم 

را بشـکنم برای همین تمرین های 

زیادی را پشت سر گذاشته ام. نمازی 

عنوان کرد: به هم سن و سال هایم 

پیشـنهاد می کنم تنها یـک هدف 

را در زندگی خود مشـخص کنند و 

همان را در ذهن خود قالب کنند و 

ادامه دهند و به سرانجام برسـانند 

و اشـتیاق داشـته باشـند، مشورت 

بگیرند و تداوم کار داشته باشند. وی 

اخلاق را در ورزش مهم ترین می داند 

و پدرش را الگوی خود در اخلاق  و 

موفقیتش معرفی می کند و ازآنجاکه 

پدرش هم ورزشکار و رکورد زن بوده 

بـا پـدرش برنامه ریـزی و هم فکری 

می کنـد کـه در کجـا تمریـن کنـد 

و چکارهایـی انجـام دهـد. نمازی 

خاطرنشـان کـرد: پنجمیـن رکورد 

را امـروز زدم و ثبـت جهانی خواهد 

شد و تا آخر سال برنامه ام این است 

که بازهم رکورد بزنم. گفتنی است 

: خانواده نمـازی ، پدرومادر وبرادر 

محمدامین تنها خانواده رکورددار 

دارمشـهدی در کشور هسـتند که 

هر چهـار نفر ورزشـکار و رکـورددار 

. هستند

آکادمی تیراندازی برای کم بینایان

ورزشکار مشهدی پنجمین رکورد خود را ثبت کرد 

مشاور

 سید بهنام حسینی زهرایی 
کارشناس ارشد تربیت بدنی ورزش 

ورزش توان یابان چیست ؟
 ورزش برای معلولین بسیار مهم است و می تواند 

به استقلال و سلامت آن ها کمک کند.

تاریخچه ورزش معلولین به قرن های 18 

و 19 میلادی برمی گردد، زمانی که تاثیر 

ورزش در سلامت معلولان شناخته شده 

بود. بعد از جنگ جهانی اول، فیزیوتراپی و 

ورزش درمانی به اندازه اورتوپدی و جراحی 

مهم شدند.در سال 1888 کلوپ ناشنوایان 

در برلین آغاز به کارکرد و سازمان جهانی 

ورزش ناشنوایان )CISS( در سال 1922 

تاسیس شد. بعد از جنگ جهانی دوم، به 

دلیل تعداد زیاد معلولین جنگی، ورزش های 

افراد معلول جسمی-حرکتی پا به عرصه 

وجود نهاد.

امروزه ورزش معلولین در دو حوزه ورزش قهرمانی 

و ورزش سلامتی فعالیت می کند. در ورزش 

قهرمانی، ورزشکاران معلول قبل از مسابقات 

تست های ویژه بدنی و عملکردی را انجام 

می دهند تا شرایط لازم را کسب کنند. آن ها 

بر اساس محدودیت های خود در رشته های 

مختلف شرکت می کنند.در ورزش سلامتی 

نیز معلولین می توانند با انجام فعالیت های 

ورزشی به بهبود سلامت خود کمک کنند

ورزش های مناسب برای معلولین شامل موارد 

زیر است:

- ورزش های شنا و آب درمانی: شنا و سایر 

فعالیت های آبی به دلیل کاهش وزن بدن 

در آب، برای معلولین جسمی-حرکتی بسیار 

مناسب هستند. این ورزش ها به تقویت عضلات، 

افزایش انعطاف پذیری و بهبود تعادل کمک 

می کنند.

- ورزش های زمینی مانند بسکتبال با ویلچر، 

فوتبال با ویلچر و تنیس روی میز: این ورزش ها 

برای معلولین جسمی-حرکتی مناسب هستند 

و به تقویت عضلات و بهبود هماهنگی حرکتی 

کمک می کنند.

- ورزش های هوازی مانند دوچرخه سواری ثابت 

و روی آب: این ورزش ها برای بهبود سلامت 

قلبی-عروقی و کنترل وزن مفید هستند.

- ورزش های تعادلی و حرکتی مانند یوگا و تای 

چی: این ورزش ها به بهبود تعادل، انعطاف پذیری 

و هماهنگی حرکتی کمک می کنند.

- ورزش های ذهنی مانند شطرنج و بازی های 

رایانه ای: این ورزش ها برای معلولین ذهنی 

تقویت مهارت های  به  و  مناسب هستند 

شناختی کمک می کنند. در کل، انتخاب 

ورزش مناسب برای هر معلول بستگی به 

نوع و شدت معلولیت وی دارد. مشاوره با 

متخصصان ورزشی و پزشکی می تواند در 

این زمینه راهگشا باشد. ورزش به تاب آوری 

معلولین به چندین طریق کمک می کند:

1. بهبود سلامت جسمی و روانی: ورزش 

می تواند به بهبود سلامت قلبی-عروقی، افزایش 

تمرکز و کاهش اضطراب در معلولین کمک 

کند. همچنین ورزش های آرام مانند یوگا و 

تای چی به بهبود تعادل، انعطاف پذیری و 

کاهش استرس کمک می کنند.

2. افزایش اعتمادبه نفس و مهارت های 

اجتماعی: ورزش های تیمی ساده مانند 

فوتبال و والیبال می توانند به بهبود مهارت های 

اجتماعی، همکاری و تعاملات گروهی در 

معلولین کمک کنند.همچنین حرکات موزون 

و ریتمیک می تواند به بهبود هماهنگی، 

تعادل و مهارت های اجتماعی کمک کند.

وعده ای که در ۷۲ ساعت محقق شد
مجید اعلمی-  سالن ورزشی و دفتر کار ،خانه جوجیتسو 

مشهد در ورزشگاه ثامن الائمه مشهد مقدس با مساعدت 

مدیر کل ورزش و جوانان استان خراسان رضوی جانمایی شد.

 به گزارش نخست ورزشی ، علیرضا تاج فیروز مدیر کل 

ورزش و جوانان استان با حضور در جمع قهرمانان ،مربیان 

و ورزشکاران انجمن جوجیتسو در آیین اختتامیه مسابقات 

قهرمانی استان این ورزش در روز جمعه شانزده شهریور 

ماه سال جاری قول مساعد نسبت به اختصاص سالن 

ورزشی و دفتر جهت راه اندازی خانه جوجیتسو مشهد 

را داد . رییس انجمن جوجیتسو استان خراسان رضوی 

اعلام کرد وعده ای را که بالاترین مقام ورزشی استان داده 

بودند در 72 ساعت محقق و جانمایی خانه جوجیتسو 

مشهد در ورزشگاه ثامن الائمه در روز دوشنبه انجام شد. 

اشکان پناهی در ادامه عنوان کرد در بازدید مشترک از 

ورزشگاه ثامن الائمه که خدمت مدیر کل ورزش جوانان 

استان که به جهت تحقق وعده ایشان انجام شد تاج فیروز را 

فردی دغدغه مند در حوزه ورزش ، صادق در کلام و مدیری 

میدانی دیدم و از مساعدت و محبت ایشان کمال تشکر را 

دارم . رییس انجمن جوجیتسو ضمن اشاره به آینده بهتر و 

پربارتر برای این ورزش در سطح استان اعلام کرد در آینده 

نه چندان دور مردم مشهد و ورزشکاران پرتلاش استان 

شاهد خواهند بود که تعداد قابل توجهی از سهمیه تیم 

ملی جوجیتسو کشور متعلق به استان خراسان رضوی 

خواهد شد.
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بهنام بهروز  

خراسان با دو نماینده در فوتسال امیدها 
قرعه کشی مسابقات لیگ برترامید فوتسال ایران فصل1404-

1403 برگزار شد و دوازده تیم حاضر در این دسته از مسابقات 

حریفانشـان را شـناختند. تیم های فوتسـال امید فـرش آرا و 

استعدادهای درخشان نمایندگان مشـهد و خراسان رضوی  

در ایـن دوره هسـتند.  تیـم فوتسـال فـرش آرا درگـروه دوم بـا 

تیم هـای مـس سـونگون، گیتی پسـند، هیـات  فوتبـال قـم، 

فـولاد زرنـد ایرانیـان و چادرملـوی اردکان هم گروه شـد. تیم  

استعدادهای درخشان مشهد نیز با اروم آلیاژ ارومیه، سپاهان 

نوین اصفهان، شاهد تهران، مس کرمان و گل گهر سیرجان 

رقابـت خواهد کـرد.. طبـق برنامـه سـازمان لیـگ ،  دور رفت 

از 23 شـهریور آغـاز می شـود . دور رفت مسـابقات گـروه اول 

به میزبانی مشـهد و باشـگاه اسـتعدادهای درخشـان برگزار 

خواهـد شـد. میزبـان دور رفـت گـروه دوم مسـابقات هم تیم 

هیـات  فوتبال قم اسـت.  

لیگ برتر استان با ۲0 تیم 
رقابت هـای لیگ برتـر فوتبال اسـتان با شرکت20 تیـم دردو 

گروه ده تیمی قرعه کشی و به صورت تک دور و با قرعه انتخاب 

میزبان برگزار خواهد شـد تا درنهایت تکلیف قهرمان و تیمی 

کـه به لیـگ دسـته چهـارم کشـور صعـود می کند، مشـخص 

شـود. بـر اسـاس قرعه کشـی، تیم هـای میثـم مشـهد، مهـر 

رضوی نیشابور، شهباز مشهد، امید نیشابور، سرایش مشهد، 

اسـتقلال گناباد، ضیغمـی قوچـان، منتظران تایبـاد، پویان 

مشهد و ماهان تربت جام در گروه اول و تیم های فجر بیدخت، 

دهداری مشهد، استحکام اساس کاشمر، خیام بتن نیشابور، 

صنعـت گاز سرخـس، آفرین مشـهد، یـاران کاریز، سـپنتای 

تربت حیدریه، پهلوان نیازی مشـهد و سعید نیشابور در گروه 

دوم با یکدیگر پیکار خواهند کرد.    پارسال تیم آرامش مشهد 

توانسـت در پایـان ماراتنی سـخت در فینـال این مسـابقات 

کـه در ورزشـگاه امـام رضـا)ع( برگزار شـد، 3بـر1 از سـد تیم 

امید نیشـابور بگذرد و جام قهرمانی را بـالای سر ببرد. 6/10  

تغییر در لیگ دسته 3 
در فاصله کمتر از دو ماه تا شروع رقابت های لیگ دسته سوم 

فوتبال کشور ، مسوولان فدراسیون فوتبال تصمیم گرفته اند 

تغییروتحولاتـی در شـیوه برگـزاری آن بدهنـد . پیش ازایـن 

رقابت هـای لیـگ دسـته سـوم در دو مرحلـه اول و دوم برگزار 

می  شـد تا درنهایـت فاتحـان گروه های سـه گانه مرحلـه دوم 

راهی لیگ دسـته  دوم شـوند، اما این بار تصمیم بر آن اسـت 

کـه مرحلـه اول، لیـگ دسـته چهـارم خوانـده شـود و مرحلـه 

دوم را لیگ دسـته سـوم بنامند!   با قوانین جدید فدراسـیون 

فوتبال ، آوانا، آرامش و شریعت نوین تیم های مشهدی حاضر 

در لیگ دسـته سـوم فصـل آینـده هسـتند و تیم مهـر رضوی 

در لیگ دسـته چهـارم به میـدان خواهد رفـت. البتـه باید به 

فهرسـت دسـته چهارمی ها تیم قهرمان لیگ برتر اسـتان در 

فصل پیـش رو را هم اضافـه کرد.  

دعوت غلامرضا ادیبی به چین تایپه 
کنفدراسـیون فوتبال آسـیا چهار داور ایرانی را برای قضاوت 

در رقابت هـای قهرمانی کمتر از 17 سـال آسـیا دعـوت کرده 

اسـت که در این میـان نـام غلامرضا ادیبـی، داور خراسـانی 

نیز به چشـم می خورد. ادیبی بایـد برای قضـاوت دیدارهای 

گروه E مسـابقات که تیم های ازبکسـتان، عـراق، چین تایپه 

و فلسطین در آن حاضرند، 28 مهر به تایپه سفر کند. این در 

حالی اسـت که غلامرضا ادیبی به دلیل اعتصـاب و اختلاف 

برخی داوران خراسـانی با هیات  فوتبال اسـتان، از فهرسـت 

لیگ برتر بیرون مانـد و نه در لیگ برتر و نه در لیگ دسـته اول 

می تواند برای اسـتان قضـاوت کند.  

طی مراسمی ضمن تقدیر از عملکرد غرور آفرین قهرمان 

دزفولی کشتی فرنگی ایران در مسابقات المپیک 

تابستانی پاریس 2024 پهلوان سعید اسماعیلی 

با حضور در شعبه دزفول موسسه اعتباری ملل  به 

خانواده بزرگ موسسه اعتباری ملل ملحق شد.

موسسه اعتباری ملل با افتخار ضمن خوش آمدگویی 

را حامی  آوازه همواره خود  بلند  پهلوان  این  به 

ورزش کشور دانسته و برای پهلوانان، قهرمانان 

و ورزشکاران ایران زمین در همه عرصه ها آرزوی 

بهروزی و سربلندی دارد.

سعید اسماعیلی  قهرمان کشتی فرنگی  جذب ملل شد
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ریزودرشت از فوتبال مشهد  

حسین نخعی شریف 

سیدرضا عطارزاده حسینی، پیشکسوت 

خاکی و بامرام فوتبال مشهد، جمعه 16 

شهریور1403 ، آسمانی شد و پیکرش 

بعد از تشییع در میان جامعه فوتبال، 

در قطعه نام آوران بهشت رضا)ع( به 

خاک سپرده شد.  

عطارزاده یکی از معدود ورزشکارانی 

بود که توانست تا درجه عالی دکتری 

تحصیلاتش را ادامه دهد.بچه بامرام 

خیابان طبرسی مثل خیلی دیگرازهم 

سن و سالهایش درزمینهای خاکی راه 

آهن و رضائیه فوتبالش را آغاز کرد و با 

تشکیل تیم پیام به این تیم پیوست و 

درون دروازه خوش درخشید به طوری که 

دفاع ازسنگر منتخب خراسان در لیگ 

قدس نیزبه او سپرده شد. سیدرضا با قد 

میانه اش هرچند کوتاهتر ازسایردروازه 

بانان بود اما هوش او در جایگیری 

شیرجه  ،همراه  حریف  وبازیخوانی 

های دیدنی اش، از او یک دروازه 

بان شجاع و جسور ساخته بود که 

گل زدن به او آسان نبود.  

عطارزاده ، دراوج فوتبالش را کنار 

گذاشت زیرا به اصولی پایبند بود که 

حاضر نبود اخلاق و معرفت رازیرپا 

بگذارد. وقتی تماشاگران در ورزشگاه 

به بازیکنان بی احترامی می کردند 

دلش می شکست و تا مدتها در فکربود 

که چرا برای یک گل باید شماتت شود. 

عطارزاده اواخر دهه60 به عضویت 

هیات علمی دانشگاه فردوسی درآمد و 

نزدیک 35 سال در عرصه علم فعالیت و 

شاگردان زیادی تربیت کرد. عطارزاده  

دردانشگاه سخت کوش و جدی بود، 

اما همیشه لبخند مهربانی به لب 

داشت. از آنجا که به کسی نمره مفت 

نمی داد، دانشجویان ابتدا از او شاکی 

بودند، اما در پایان می فهمیدند چقدر 

مدیونش هستند. افتخار شاگردی 

اش را سال 1369 در درس تربیت 

بدنی عمومی2 داشتم.با اینکه بچه 

محل بودیم و کاملا همدیگر را می 

شناختیم اما بدون تعارف همان اول 

اعلام کرد باید تلاش کنید وچون درس 

عمومی شماست نباید فکر کنید راحت 

پاس می کنید. و سالها بعد هنگامی 

که مسوولیت تربیت بدنی شهرداری 

مشهد را برعهده داشتم باردیگر این 

افتخار نصیبم شد تا ازتجارب ونظراتش 

استفاده کنم.اوآنقدربامرام و معرفت بود 

که به من گفت حواست باشد ،تفکرات 

من برایت دردسرساز نشود. متاسفانه 

دراستان به او بی مهری شد ، اما اوعاشق 

تدریس و رشد ورزش بود و راهش را 

انتخاب کرده بود و ازبی مهریها باکی 

نداشت. زبان سرخی داشت وبدون 

هیچ گونه تعارفی نظرش رامی گفت 

وتکه کلامش این بود :مدیرانی که بلد 

نیستند کار کنند، بهتراست بروند.  

این اواخر برای تکمیل نگارش تاریخ 

فوتبال مشهد چندین باربا هم تلفنی 

گپ زدیم والبته درواتس آپ ازحال هم 

باخبر بودیم .وضعیتهایش)استوری( 

که به اشتراک می گذاشت یاعارفانه  

بود و یا انتقادی.

 با اینکه دچار سرطان پانکراس شده 

بود اما هیچ کس را مطلع نکرد تا 

دوستانش نگران نشوند و ظهر جمعه 

که خبرپروازش اعلام شد همه شوکه 

شدند.سیدرضا متولد 1341 بود .  

هرگزگمان نبود بدین سرعت وشتاب

گل برکشد نقاب و گلستان شود خراب . 

روحش شاد.

سرمربی تیم ملی والیبال جوانان با 

تمجید از رییس فدراسیون والیبال، 

حضور پیاتزا را در راس تیم ملی ایران 

تصمیمی درست قلمداد کرد.

رضا مومنی مقدم در خصوص انتخاب 

روبرتو پیاتزا برای سرمربیگری تیم ملی 

والیبال اظهار داشت: تقوی با جذب 

پیاتزا کار بسیار بزرگی انجام داد؛ چرا 

که این مربی، بسیار سرشناس و بزرگتر 

از والیبال ایران است.

وی ادامه داد: پیاتزا با بازیکنان بزرگ 

دنیا کارکرده و سوابق و رزومه پررنگی 

دارد و می تواند تیم ملی والیبال را از 

وضعیت بحرانی خارج کند. نیاز داریم 

تغییراتی در ساختار نگرش بازیکنان 

و همین طور سیستم تیم ملی انجام 

شود. به نظر من پیاتزا گزینه بسیار 

خوبی است و تنها چیزی که به آن 

نیاز داریم مدیریت درست تیم است.

سرمربی تیم ملی جوانان که با این 

تیم قهرمان آسیا و جهان شد، افزود: 

خداراشکر اکثر بازیکنان تیم ملی لژیونر 

هستند و این مساله می تواند شرایط را 

برای پیاتزا بهتر کند. چراکه بازیکنان 

لژیونر در فضای بین المللی والیبال 

کارکرده اند و می توانند با افکار پیاتزا 

خیلی زود آشنا شوند. اگر به پیاتزا فرصت 

داشته باشد او هم می تواند مثل ولاسکو 

تاثیرگذار باشد. والیبال ایران نباز به 

همدلی دارد و باید همه باجان و دل 

و به دوراز حاشیه کار کنند تا تیم ملی 

نتیجه خوبی کسب کند.ضمن اینکه 

حضور توتولو به عنوان دستیار اول هم 

پیاتز تصمیم بسیار درستی بود؛ چراکه 

او هم با والیبال ایران آشنایی دارد و 

هم اینکه مربی باتجربه ای محسوب 

می شود. وی درباره اینکه تاثیر عملکرد 

تیم ملی روی لیگ برتر چیست، عنوان 

کرد: تیم ملی در دو سه سال گذشته 

نتیجه خوبی نگرفت و همین مساله 

تاثیر خودش را روی لیگ گذاشت و 

باعث تضعیف آن شده است. چراکه 

اسپانسرها رغبت کمتری دارند برای 

تیمداری در والیبال دارند.

سرمربی تیم صنعتگران عنوان کرد: 

امسال تعدادی از بازیکنان نخبه را 

در لیگ نداریم؛ چراکه آن ها لژیونر 

شده اند. فصل آینده لیگ فرصت خوبی 

برای بازیکنان جوان است که بتوانند 

خودی نشان دهند. هر کشوری که 

لیگ پویایی دارد تیم ملی قدرتمندی 

هم خواهد داشت.

وی درباره عملکرد تیم های ملی پایه 

در مسابقات آسیایی و جهانی اظهار 

داشت: با توجه به اینکه در سه چهار 

سال اخیر نتایج خیلی خوبی در تیم های 

پایه کسب کردیم در آینده تیم ملی 

قدرتمندی خواهیم داشت و امیدوارم 

پیاتزا از این نیروهای بالقوه به بهترین 

شکل استفاده کند. تیم جوانان هم 

قهرمان دنیا شد و هم قهرمان آسیا. تیم 

نوجوانان نایب قهرمانی دنیا را کسب 

کرد. تیم زیر 17 سال هم با بدشانسی 

روی سکوی جهانی نرفت. نکته مهم 

در خصوص تیم زیر 17 سال این است 

که این تیم خیلی خوب و با سیستم 

والیبال بازی می کرد و چنین عملکردی 

در این رده سنی خیلی سخت و البته 

باارزش است.

مومنی مقدم در پایان خاطرنشان کرد: 

یکی از مواردی که فدراسیون والیبال 

برای انجام آن برنامه ریزی کرده کیفی 

گرایی لیگ است. اگر لیگ باکیفیتی 

داشته باشیم بازیکنان جوان باتجربه 

و آمادگی بیشتری می توانند راهی تیم 

ملی شوند.

بدرود آقای دروازه بان  

بازگشت امید به والیبال 

پیاتزا مثل ولاسکو 
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Nakhost Honari

سـیده فاطمه صادقی- بـا صدور مجوز سـاخت »اخراجی های ۴« توسـط مسـعود ده نمکی، 
بسـیاری منتظرنـد ببیننـد آیـا ایـن فیلـم می توانـد موفقیت هـای گذشـته را تکـرار کنـد یا 
تنها به فهرسـت آثـار کم فـروغ او اضافه خواهد شـد. بـا توجه بـه کاهـش قابل توجه فروش 
فیلم هـای ده نمکـی در سـال های اخیـر، بایـد منتظـر شکسـت تجـاری دیگـری بـرای ایـن 

کارگـردان بود؟
مسـعود ده نمکی، کارگردانی کـه بـا سری فیلم های »اخراجی ها« به شـهرت رسـید، اکنون 
پس از چند سال دوری، مجوز ساخت »اخراجی های ۴« را دریافت کرده است. این در حالی 
اسـت که فروش و اسـتقبال عمومی از آثار او طی سـال های گذشـته به شـدت کاهش یافته 

اسـت و همین امر، تردیدهای جدی در مـورد موفقیت فیلم جدیـدش ایجاد می کند.
مســعود ده نمکــی پــس از ســال ها دوری از ســینما و عــدم فعالیــت قابل توجــه در ایــن 
ــه  ــه صحن ــر ب ــار دیگ ــد، ب ــت جدی ــدن دول ــاروی کار آم ــال ۱۴۰۳ و ب ــون در س ــه، اکن عرص
ــه نمایــش  ــام »زندانی هــا« در ســال ۱۳۹۷ ب ــه ن ــم ده نمکــی ب بازگشــته اســت. آخریــن فیل
ــای  ــت پروژه ه ــد و نتوانس ــده ش ــیه ران ــه حاش ــی ب ــی به نوع ــس ازآن، ده نمک ــا پ ــد، ام درآم
ســینمایی دیگری را بــه سرانجام برســاند. این وقفــه طولانی مدت شــاید نشــانه ای از پایان 
دوره ای بــرای او باشــد کــه زمانــی از پرفروش تریــن کارگردانــان ایــران بــه شــمار می رفــت.

بازگشــت ده نمکی به ســینما در شرایطــی صــورت می گیرد که فضــای سیاســی و اجتماعی 
کشــور بــا تغییــرات جدیــدی همــراه شــده اســت. بــاروی کار آمــدن پزشــکیان کــه مواضــع 
ــا  ــی ب ــد ده نمک ــر می رس ــه نظ ــمی دارد، ب ــای رس ــی نهاده ــه برخ ــبت ب ــری نس انتقادی ت
اســتفاده از ایــن فضــای جدید، تــاش می کنــد بــار دیگــر جایگاهــی در عرصه ســینما برای 
خــود بــاز کنــد. ایــن در حالــی اســت کــه مواضــع گذشــته ده نمکــی همــواره بــا حمایــت از 
جریان هــای محافظــه کار همــراه بــود و حــالا بــا تغییراتــی در فضــای سیاســی کشــور، بایــد 

دیــد آیــا او می توانــد در ایــن بســر جدیــد بــه موفقیــت دســت یابــد یــا خیــر.
اگر به تاریخچه فــروش آثار ده نمکی نگاهــی بیندازیم، می بینیم که ســه گانه »اخراجی ها« 
با اســتقبال چشــمگیری مواجه شــد. »اخراجی هــای ۱« در ســال ۱۳۸۶ توانســت با فروش 
ــل  ــال تبدی ــای آن س ــن فیلم ه ــی از پرفروش تری ــه یک ــان ب ــون توم ــارد و ۵۰۰ میلی ۲ میلی
شــود. موفقیــت تجــاری ایــن فیلــم به سرعــت باعــث ســاخت دو نســخه دیگــر شــد. امــا بــا 
هــر نســخه جدیــد، کاهــش فــروش نیــز محســوس بــود. »اخراجی هــای ۲« در ســال ۱۳۸۸ 
بــا فــروش ۴ میلیــارد و ۵۰۰ میلیــون تومــان رکــورد فــروش ســال را شکســت، امــا ایــن روند 
نزولــی بــا »اخراجی هــای ۳« در ســال ۱۳۹۰ ادامــه یافــت کــه بــا فــروش ۴ میلیــارد تومــان، 

نتوانســت بــه موفقیــت قبلــی دســت یابــد.
تب دنباله سازی در سینمای ده نمکی

مجتبی عاشوری منتقد سینما و تئاتر، درباره  این اقدام ده نمکی از عنوان تب دنباله سازی 
یادکـرد و گفـت: اگـر »اخراجی هـا« باعـث ایـن شـود عـده ای این قـدر عصبانـی شـوند چرا 
ادامه پیـدا نکنـد!؟ مسـعود ده نمکی! جملـه  را دوبـاره بخوانیـد! سـوال اینجاسـت که چرا 
کسـی باید به ایـن دلیل دنبال سـاختن فیلم باشـد؟ عـده ای؟ عصبانـی؟ ایـن ادبیات یک 
فیلمسـاز اسـت؟ یا ادبیات کسـانی که تـا دیروز چوب به دسـت داشـتند و امـروز دوربین؟

دنباله سـازی همیشـه جذاب و غالباً پرسـود بوده و تب آن دامن فیلمسازی و سریال سازی 
ما را هم گرفته اسـت. با کمی مرور ذهنی، می توان به ناموفق بودن این ایده و افت کیفیت 
دنباله هـا در تولیـدات ایرانـی رسـید. حـال در شرایـط اجتماعـی و سیاسـی حال حـاضر با 
انبوه تولیدات خـارج از جریان رسـمی، فیلم های توقیفی، فیلمسـازان خانه نشین شـده و 
مهاجرت کرده، مسـعود ده نمکی به دنبال سـاخت ادامه ای بر سـه گانه  »اخراجی ها«ست. 
فیلم هایی که سـوای کیفیت نازلشـان، فروششـان را مدیون هوچیگری سیاسی و لمپنیزم 

رسـانه ای بودند.
بلـه، اگـر در شرایطی نرمـال و آزاد بـه سر می بردیـم که هـر اندیشـه و جریانی می توانسـت 
فیلـم خـود را بسـازد و درگیـر خـط قرمزهـای خیالی و مسـایل متعـدد نباشـد، شـاید جمله  
ده نمکـی طبیعی بـه نظر می رسـید. امـا در شرایـط فعلی، سـینمای ایران شـبیه بـه حوض 
بی ماهی اسـت. چه در کمـدی و چه در درام. ایـن فرصت طلبـی طبیعی اسـت؛ ببینیم این 
مسـیر رو به سـقوط تـا کجـا ادامـه خواهـد داشـت. بسـازند و پولشـان را )بـه چـه قیمتی؟( 
دربیاورند. نوش جانشـان! تا وقتی وضعیت فرهنگمان همین اسـت، باید به جای شـنیدن 
خبر فیلـم جدید ناصر تقوایـی، جعفر پناهـی، بهرام بیضایـی و... درباره مسـعود ده نمکی 

و »اخراجی هـا« و این گونـه تولیـدات مبتـذل حـرف بزنیم!«
از ســوی دیگــر، ده نمکــی پــس از »اخراجی هــا« آثــار دیگــری همچــون »رســوایی« )۱۳۹۱( 
و »معراجی هــا« )۱۳۹۳( را روانــه ســینماها کــرد کــه فــروش آن هــا حتــی به مراتــب کمــر از 
فیلم هــای قبلــی بــود. به عنوان مثــال، »رســوایی« بــا فروشــی در حــدود ۳ میلیــارد تومــان 
و »معراجی هــا« بــا حــدود ۲ میلیــارد تومــان در گیشــه به شــدت ضعیــف عمــل کردنــد. ایــن 
ــار ده نمکــی و خســتگی آن هــا از  ــی، نشــان از کاهــش اســتقبال مخاطبــان از آث ــد نزول رون

تکــرار تم هــا و مضامیــن کلیشــه ای دارد.
منتقد سینما جبار آذین نیز به درستی

اشــاره می کنــد: »گرچــه دوران تاریخــی تولیــد سری فیلم هــای اخراجی ها به پایان رســیده 
و شرایــط اجتماعــی و نگاه هــای مــردم تغییــر کــرده و همچنین بــه دلیــل تغییرات جســمی 
و تفکــری بازیگــران ســه اخراجــی پیشــین، اخراجی هــای چهــار نمی توانــد موفقیت هــای 
قبلــی را تکــرار کند، ولــی بــدم نمی آید کــه ببینــم ده نمکــی در اخراجی هــای چهــار چگونه 

و از چــه منظــری، امــروز بــه اخراجی هــا نــگاه خواهــد کرد.«
ــازی  ــال بازس ــه دنب ــان ب ــی همچن ــه ده نمک ــد ک ــر می رس ــه نظ ــکات، ب ــن ن ــه ای ــه ب ــا توج ب
موفقیت گذشــته اســت، بدون اینکــه تحولات اجتماعــی و تغییــرات ذائقه مخاطبــان را در 
نظــر بگیــرد. جامعــه امــروز ایــران بــا جامعــه دهــه ۸۰ کــه »اخراجی هــا« در آن بــه موفقیــت 

ــیاری دارد. ــای بس ــید، تفاوت ه رس
بــا توجــه بــه کاهــش تدریجــی فــروش فیلم هــای ده نمکــی در ســال های اخیــر، پیش بینــی 
ــخه های  ــه نس ــک ب ــی نزدی ــه فروش ــی ب ــد حت ــز نتوان ــای ۴« نی ــه »اخراجی ه ــود ک می ش
قبلــی دســت یابــد. بازگشــت بــه گذشــته بــدون نــوآوری و تحلیــل صحیــح از نیازهــای روز، 
قطعــاً مســیری به ســوی شکســت اســت و احتــمالاً »اخراجی هــای ۴« نیــز راهــی جــز ایــن 

نخواهــد پیمــود.

»اخراجی های »اخراجی های ۴۴« « ؛ ؛ نبش قبر یک موفقیتنبش قبر یک موفقیت



گفت وگو

خبر

6nakhostvarzeshi@yahoo.com

علیرضا علیا معتقد است: بازیگری 

چه در سینما و چه در تلویزیون تنها 

به حضـور تعـدادی بازیگـر خاص 

محدودشده که مدام تکرار می شوند؛ 

درحالی کـه این درسـت نیسـت و 

شمار زیادی از بازیگران خوب در 

خانه هایشان بیکار نشسته اند.

گوینـده  و  مجـری  بازیگـر،  ایـن 

حـوزه  در  فعالیت هایـش  دربـاره 

هنر توضیحاتـی ارایه داد و گفت: 

بیشـترین فعالیتـم ایـن روزهـا در 

حـوزه گویندگـی، صداپیشـگی و 

اجـرای تلویزیونـی اسـت.

دوبله خیلی میدان نداد

او کـه از سـال 1370 کار دوبلـه را 

شروع کـرده اسـت دربـاره کارهای 

تلویزیونـی اش خاطرنشـان کـرد: 

آخرین برنامه تلویزیونی که اکنون 

دو سال است روی آنتن شبکه یک 

سیماسـت و هنـوز هم مشـغول آن 

هستم برنامه »تقویم تاریخ« است و 

آخرین سریالی هم که در آن حضور 

داشـتم، »هفـت سر اژدها« بـود که 

در آن نقش دادستان تهران را بازی 

کردم. یک کتاب صوتی هم به تازگی 

در حوزه دفاع مقدس کارکردم که در 

آن کاراکترهای زیادی را با لهجه ها 

و صداهای مختلف گویندگی کردم. 

در حـال حاضر هـم یـک مجموعه 

برنامه صوتی 13 قسمتی داریم که 

محتوایی تاریخی با موضوع کشف 

حجاب در دوران رضاشاه را دارد.

بازیگـر سریال هـای »سـتارخان«، 

»پلیـس جـوان«، »معـمای شـاه«، 

»خانـه  مشروطـه«،  »سـال های 

دوست«، »مستوران«، »محرمانه«، 

»آمین« و »تمام رخ« بابیان اینکه در 

کار دوبلـه بیشـتر به عنـوان نریتور 

فعالیت می کند، گفت: بیشـترین 

فعالیتم در حوزه اجرا بازیگری است 

و کار دوبلـه کمـتر انجـام می دهم 

اگر هم انجام دهم بیشـتر نریشـن 

می گویم. در سـینما هم کم وبیش 

مشغول هسـتم. همچنین در کنار 

کار بازیگری، اجرا و گویندگی، در 

زمینه تدریس هم مشغول هستم و 

مدت هاست که در مجموعه دارالفنون 

در حوزه بازیگری اجرا و گویندگی 

تدریـس می کنم. 

علیا در پاسـخ بـه اینکه بیشـترین 

علاقـه اش در حـوزه هـنر بـه کدام 

سـمت اسـت؟ تاکیـد کـرد: من از 

سـوم دبسـتان که به کار بازیگری 

علاقمند شـدم آن زمـان کار تئاتر 

می کردیم و از شاگردان خانم گلاب 

آدینـه بـودم. کارم را بـا بازیگـری 

شروع کردم و اولین مجری گری ام 

توسـط محمـد درمنـش در سـال 

1374 در شـبکه دو سـیما بـود. 

از سـال 69 و 70 هـم دوره دوبلـه 

را دیـدم اما دیـدم آن زمـان خیلی 

در این حـوزه میـدان نمی دهند و 

مرا از بازیگری و اجرا دور می کند. 

حدود چندین سـال هـم در رادیو 

کارکـردم و الان هـم کـم و بیشـتر 

در رادیو مشغول هستم اما در کل 

خـودم را بیشـتر بازیگـر می دانم.

مافیای سینما از مافیای جهان هم 

بدتر است

او در ادامه همیـن صحبت هایش 

یادآور شد: به اعتقاد من بازیگری 

و مجری گـری اصـلًا از هـم جـدا 

نیسـتند و یک بازیگر خـوب قطعاً 

می تواند مجـری خوبی هم باشـد 

امـا گویندگـی از بازیگـری کامـلا 

جداسـت و فرق دارد.

ایـن بازیگـر و گوینـده در بخشـی 

دیگـر از صحبت هایـش نسـبت به 

مافیـای سـینما گلـه کـرد و گفت: 

من به عنوان کسی که سال هاست 

در حوزه بازیگـری و گویندگی کار 

تدریس می کنم وقتی در کلاس هایم 

نـام اسـاتیدی همچـون عزت اللـه 

انتظامـی، فرامـرز قریبیـان و ثریـا 

قاسـمی را می بـرم شـاگردان من ـ 

حتی دهه هفتادی ها ـ با دهان باز 

به من نگاه می کنند و این عزیزان را 

نمی شناسند! و من واقعا گله دارم. 

سـینمای ما زمانی سینمای چشم 

آبی هـا شـد و هـر کـس از مـادرش 

قهـر کـرد بینـی اش را عمـل کـرد 

و شـد بازیگـر. الان هـم متاسـفانه 

بازیگـری مـا محدودشـده فقط به 

یک عـده.

وی تصریح کرد: اسـم نمی بـرم اما 

فـلان بازیگر کـه حتی از دوسـتان 

خود بنده است چرا باید از 20 فیلم 

و سریال در 19 تای آن ها باشد آیا 

واقعاً بازی هـای قابلـی دارند، چرا 

بقیه بازیگرها باید در خانه هایشان 

بنشـینند؟ مـن بـه ایـن جملـه که 

برخـی بازیگـران در خانه هایشـان 

نشسته اند و می گویند فیلمنامه ها 

ضعیـف اسـت و دسـتمزدها پایین 

و این دلیل کار نکردنشـان اسـت، 

اعتقاد ندارم. به نظرم مافیای سینما 

و حتـی بعضـاً تلویزیـون از مافیای 

جهان بدتـر اسـت. در حال حاضر 

هـنروران مـا در سـینما و تلویزیون  

بیشتر سر کار هستند تا بازیگران؛ 

آن ها حداقل می دانند هرروز سرکار 

هستند و دستمزد ناچیزی می گیرند. 

متاسفانه دست های پشت پرده در 

ایـن حـوزه زیـاد اسـت و سـینما به 

یکسری افـراد خاص محدودشـده 

است.

علیرضا علیا در پایان درباره کارهای 

جدیدش در حوزه سریال هم اعلام 

کـرد: اخیـرا بـرای حضـور در یک 

سریال جدید بـه کارگردانی آقای 

محمود معظمی دعوت به کار شدم 

امـا هنـوز قطعی نشـده اسـت که 

بخواهـم اعلامـی داشـته باشـم و 

دربـاره اش توضیـح بدهـم. فعـلا 

بیشـترین حضورم همیـن تدریس 

اسـت که مشغولم.

» هر شب با خیالت بروبیایی دارم« 
تمدید شد

سرور هادیان 

کتاب »هر شب با خیالت بروبیایی دارم « در کمتر از سه ماه 

به چاپ دوم رسید.  کتاب »هر شب با خیالت بروبیایی دارم« 

نوشته: محبوبه بوری به تازگی توسط انتشارات ناران به 

چاپ دوم رسیده است .

 این مجموعه کاریکلماتور که دومین مجموعه کاریکلماتوری 

است که از این نویسنده مشهدی منتشرشده است ، در 

گفت وگو با نخست هنری گفت: در سال گذشته نیز با 

همین سبک کتاب »نبودنت بودنم را بلعید «را نوشتم که 

مورد استقبال قرار گرفت . این نویسنده  با اشاره به آن که 

کاریکلماتور نوعی شوخ طبعی است، افزود:کاریکلماتور 

جملات کوتاهی است که گاهی به جمله قصار می ماند  و 

گاهی به شعر پهلو می زند و شاید بتواند تبدیل به ضرب المثل 

بشود . وی تصریح کرد: این گونه ادبی را زنده یاد پرویز شاپور 

بنیان نهاد و عنوان کاریکلماتور را شاملو از سر هم کردن 

کاریکاتور و کلمات بر آن گذاشت. بوری با اشاره به آن که 

چاپ دوم کتاب »هر شب با خیالت بروبیایی دارم « توسط 

انتشارات ناران منتشرشده است ، اظهار داشت: این کتاب 

در 86 صفحه و شامل 190 اثر و بیش از 70 طرح و تصویر 

عرضه شده است . وی یادآور شد : نکته مهم در این کتاب 

نگاهی نو و تازه به کلمات ، سوژه های اجتماعی و رسیدن به 

هدف اصلی این قالب ادبی است .

ارتباط بین فرهنگ و جامعه

علیرضا علیا از محدود شدن بازیگری می گویدعلیرضا علیا از محدود شدن بازیگری می گوید

مافیای سینما و تلویزیون!مافیای سینما و تلویزیون!  هفته نامه ورزشی و هنری   سال هشتم   شماره 418   
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  پذیرش ۲۷۵ هزار زائر در مراکز 
اسکان موقت شهرداری مشهد

قائم مقام ستاد دهه آخر صفر شهرداری مشهد، از پذیرش 

275هزار و 500 زائر در 42 مرکز اسکان موقت شهرداری 

مشهد از 10 تا 14 شهریور خبر داد و گفت: در این مدت، 

بیش از 7.8 میلیون نفر سفر توسط قطار شهری و اتوبوس ها 

جابه جا شدند.

جاوید کیانی اظهار داشت: از 10 تا 14 شهریورماه سال جاری، 

275 هزار و 500 زائر در 42 مرکز اسکان موقت شهرداری 

مشهد پذیرش شدند. وی ادامه داد: این مراکز شامل بوستان 

غدیر، سالن های ورزشی، فرهنگسراها، کمپ ها، پارک ها و 

سالن های بحران بوده و این میزان پذیرش رکوردی جدید 

نسبت به سنوات گذشته محسوب می شود.

قائم مقام ستاد دهه آخر سفر شهرداری مشهد از به برپایی 

8 ایستگاه استقبال از زائران سواره و پیاده در مبادی ورودی 

شهر مشهد اشاره کرد و افزود: این ایستگاه ها در محورهای 

مشهد-نیشابور، قوچان، پایانه و راه آهن دایر شده اند.

کیانی اضافه کرد: 48 ایستگاه استقبال مشارکتی با همکاری 

تشکل های مردمی، بیش از 40 خدمت به زائران ارائه دادند که 

از این خدمات، بیش از یک میلیون 180 هزار زائر بهره مند شدند

وی از ایجاد "مسیر خدمت" با برپایی بیش از 300 موکب 

در خیابان امام رضا )ع( با مشارکت هیات ها و ظرفیت های 

مردمی خبر داد و گفت: در این مسیر، 15 پایگاه ثابت و 20 

پایگاه راهنمای زائر سیار در مسیرهای منتهی به حرم مطهر 

رضوی و مبادی ورودی شهر مشهد مستقر شدند که به 48 

هزار و 200 زائر خدمات رسانی کردند.

قائم مقام ستاد دهه آخر سفر شهرداری مشهد تصریح کرد: 

در راستای راهنمایی زائران، 12 هزار نسخه نقشه شهر مشهد 

با محتوای معرفی ظرفیت ها و اماکن زیارتی، گردشگری و 

تاریخی در پایگاه های راهنمای زائر توزیع شد.

انسان شناسـان بـر آن هسـتند کـه 

فرهنگ بر جامعه اولویت دارد. آن ها 

جامعه را ابزار و وسیله اى براى اتصال 

فرهنگ مى دانند. جامعه شناسان، 

برخلاف انسان شناسـان، اولویت را 

به جامعه مى دهنـد و آن را به عنوان 

یک واقعیت موردتوجه قرار مى دهند 

واقعیتى که به صورت امور اجتماعی، 

سازمان ها و نهادها تحقق یافته است.

رالف لینتون مى گوید: جامعه گروه 

متمایز انسانى و مجموعه اى از افراد 

است که آموخته اند با یکدیگر همکارى 

کنند. ولى فرهنگ گروه متشکل از 

الگوى رفتار اسـت. گرچه فرهنگ و 

جامعه روابـط درونى نزدیکى دارند 

ولى از یکدیگـر متمایـز هسـتند و 

پدیده هاى گوناگونى عرضه مى دارند.

رفتار یک گروه خواه ناخواه تحت تاثیر 

فرهنـگ جامعه اى اسـت کـه در آن 

شکل گرفته است. هیچ کس نمى تواند 

از حدومرزی که هنجارها و ارزش هاى 

اجتماعى بـراى افـراد تعییـن کرده 

است خارج شود، زیرا عنوان کجروى 

و هرج ومرج را پیدا خواهد کرد.

کروبر در بیان تفکیک حوزه فعالیت 

جامعه شناسى و انسان شناسى بر آن 

است که کار جامعه شناسى شناخت 

جامعه و کار انسان شناسى شناخت 

انسان و محصول انسـانى او، یعنى 

فرهنگ ، است.

آنچه باعث شد که فرهنگ ما خصوصیات 

خـود را یافتـه باشـد نـژاد ما نیسـت 

بلکه فرهنگى است که در آن زندگى 

مى کنیم. شناخت جوامع بشرى باید 

بـر اسـاس بـررسى انـواع فرهنگ ها 

باشـد، این امـر ضمـن اینکـه وجوه 

مشـترک بیـن فرهنگ هـا را آشـکار 

مى سـازد، خصوصیات هـر فرهنگ 

را مورد شناسـایی قـرار خواهد داد. 

بهترین فایـده این کار آن اسـت که 

آنچـه را نسـبى اسـت دیگـر مطلـق 

نمى انگاریم و خود را برتر از دیگران 

نمى دانیـم .

 بـر آن اسـت کـه انسان  شناسـان و 

جامعه شناسان مکمل یکدیگر هستند 

و هـر یک، متناسـب بـا خصوصیات 

خود، بر شناخت قسمتى یا جنبه اى 

از رفتار آدمى تأکید مى نماید. جامعه 

بـر ترکیـب انسـانى مـردم و روابـط 

آن هـا تأکیـد مى کنـد و فرهنـگ بـر 

ترکیـب منابـع ذخیره شـده مـادى 

و معنـوى انسـان، کـه انسـان ها در 

جریان یادگیرى اجتماعى به کسب 

آن ها نائل شده و به نسل هاى دیگر 

منتقـل کرده انـد، اصرار مى ورزند.

به نظر رالف لینتون گرچه فرهنگ و 

جامعه همواره با یکدیگر پیوسـتگى 

دارند، ولى هرکدام پدیده اى جداگانه 

هستند. ارتباط بین این دو به وسیله 

افراد برقرار مى گردد. آن ها با اعمال 

را  الگـوى فرهنگـى  رفتـار خـود  و 

پایه گـذارى مى کننـد. باوجودایـن 

هـر فـردى تبلـور یـا نماینـده جزیى 

از فرهنگ جامعه خود مى  باشـد،نه 

کل آن. هیچ فـردى نمى تواند کلیه 

جنبه هـاى فرهنگـى جامعـه خود را 

بشناسد و آن ها را به کاربرد، اما وقتى 

جامعه تشـکیل مى شـود همه افراد 

آن به طور گروهـى مجموعه جنبه ها 

و الگوهـاى فرهنگـى مختلـف خود 

را خواهنـد شـناخت و بـه آن عمـل 

خواهنـد کرد.

سید معین امامی
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هنرمند برجسته سینمای ایران گفت: 

مستعدین سینما می توانند جزو ذخایر 

و گنج های سینمای ایران باشند و این 

سینما را پشتیبانی کنند، سینمایی که 

در دهه اخیر بسیار مهجور مانده است.

مجید مجیدی 18 شهریورماه، در شصت 

و نهمین جشنواره منطقه ای سینمای 

جوانان ایران که در پردیس سینمایی ملل 

برگزار اظهار کرد: ایمان دارم استعدادهای 

درخشان بی شماری در دل این کشور 

نهفته است و شما می توانید جزو ذخایر 

و گنج های سینمای ایران باشید و این 

سینما را پشتیبانی کنید، سینمایی که 

در دهه اخیر بسیار مهجور مانده است.

وی اضافه کرد: فیلم سازی شبیه یک 

کشف است و تا زمانی که باوجود شما 

یگانه نشود، آن اثر جاودانه نخواهد شد. 

در وهله اول فیلم سازی باید از صافی 

وجود شما عبور کند و هیچ چیز به اندازه 

زیست شما، نمی تواند به شما کمک کند. 

زیست خوب، درست دیدن و تحقیقات 

میدانی از عوامل مهم و تاثیر گذار بر 

کار یک فیلم ساز است که باید با دقت 

بیشتری موردتوجه قرار گیرد.

این هنرمند سینمای ایران با تاکید 

بر اهمیت کار گروهی در این حوزه، 

خاطرنشان کرد: تبادل اندیشه و کار 

گروهی در پرورش خلاقیت بسیار تاثیرگذار 

است و نباید از آن به خصوص در بخش 

فیلمنامه غافل ماند، از همین حیث 

انتخاب گروه همکار مساله بسیار مهمی 

به شمار می رود.

مجیدی ادامه داد: یک فیلم تماما انتقال 

احساس است، احساسات با اشکال 

مختلف؛ هرچه فیلم ساز در این زمینه 

به زبان فطرت انسانی که ابدی و ازلی 

است و وجوه معرفتی که در انسان به 

ودیعه گذاشته شده، نزدیک تر شود، 

با مخاطب گسترده تری ارتباط برقرار 

خواهد کرد و در حقیقت اثر فراگیرتر 

و عمومی تر خواهد شد و من این را به 

عینه دریافت کرده ام.

مجیدی در مشهد بیان کرد

سینمای ایران مهجور مانده 

در موزه سینما مطرح شد:

ملاقلی پور یک شاعر فیلمساز بود
برنامه نمایش و نشست نقد و بررسی فیلم »هیوا« به کارگردانی 

زنده یاد رسول ملاقلی پور با حضور فرهاد قائمیان، جواد طوسی، 

علی ملاقلی پور و امیر عابدی در سالن فردوس موزه سینما 

برگزار شد و هر یک از این چهره ها، از خصوصیات اخلاقی و 

حرفه ای این کارگردان سرشناس، سخنانی را مطرح کردند.

طوسی منتقد پیشکسوت سینما در این مراسم با اشاره به 

اهمیت سینمای ملاقلی پور گفت: زادروز رسول ملاقلی 

پور بهانه ای است برای پرداختن به بعضی مسایل جدی که 

زمینه انطباق با شرایط موجود جامعه را دارد. رسول ملاقلی 

پور یکی از معتبرترین و شاخص ترین فیلمسازان سینمای 

این دوران است که بخشی از پیکره او در سینمای جنگ 

هویت مندی والای خود را پیداکرده است و مهم ترین ژانر 

سینمای این دوران، سینمای جنگ است.

وی ادامه داد: ملاقلی پور در سینمای خود مراحل مختلفی 

را طی کرد و خام دستی های اولیه او به آثاری همچون پرواز 

در شب، سفر به چزابه ، نجات یافتگان و مزرعه پدری تبدیل 

شد که هر یک از این آثار دارای شناسنامه ای از یک فیلمساز 

است. او نگاه کنجکاو خود را از طریق یک دوربین سوپرهشت، 

به وقایع ملتهب و درعین حال هولناک معطوف کرد و این 

موضوع هیچ گاه از یاد و خاطره او دور نشد و فیلم هایی را 

خلق کرد که دارای استانداردهایی فراتر از زمانه خود بود.

فرهاد قائمیان بازیگر فیلم هیوا نیز گفت: جای رسول ملاقلی 

پور برای همیشه در میان ما خالی است. من همیشه می گویم 

که او رفت و سینمای ایران را تنها گذاشت، او دارای ایده هایی 

بسیار درخشان بود. ملاقلی پور هم فیلمساز و هم نویسنده و 

شاعر بود و تمام ایده هایی را که در فیلم هایی او شاهد هستیم 

از بطن جامعه وام می گرفت، چراکه او از دل جامعه آمده و 

از سال 57 به بعد توانست به عنوان یک فیلمساز شاخص 

در گونه های دفاع مقدس و اجتماعی عرض اندام کند.

وی ابراز داشت: ملاقلی پور باوجود همه آثار خوبی که مقابل 

دوربین برد متاسفانه آنچنان که باید قدر ندید و این موضوع 

همیشه برای من که شاگرد او بودم و با ایشان رفاقت داشتم 

تلخ به نظر می رسد. در یک دوره به دلیل ساخت فیلم »سفر 

به چزابه« هجمه های شدیدی بر او وارد شد اما در کمتر از 

دو سال، به یکی از 10 فیلم برتر سینمای ایران تبدیل شد 

و هنوز هم دارای جایگاه ویژه ای است.

وی یادآور شد: سال ها پیش و زمانی که »هیوا« در حال ساخت 

بود، من در اردبیل برنامه مرور بر آثار فیلمسازان مختلف را 

سامان دهی می کردم. در همان زمان برنامه مرور بر آثار 

ملاقلی پور را ترتیب دادیم و از او دعوت کردیم. جمعیت 

زیادی برای تماشای این اثر جمع شدند و برنامه شکل و 

شمایلی جشنواره ای پیدا کرد. پس از برنامه، او را به خانه ای 

که در آن متولدشده بود بردم و از همانجا رفاقت میان ما شکل 

گرفت و از او رفتار انسانی و حرفه ای و همینطور شرافت و 

مرام را آموختم.

قائمیان بابیان اینکه عباس در فیلم »هیوا« به عنوان یک 

شخصیت امیدوارکننده وارد می شود، افزود: او درصحنه های 

مختلف فضای کار را عوض می کنند و جایی که آذری می خواند 

نیز نوعی امید و انتظار را بازتاب می دهد. ای کاش شرایط 

به گونه ای رقم بخورد که مجددا در سینمای ایران به سمت 

تولید چنین فیلم هایی حرکت کرده و باید بتوانیم تا توجه 

نسل جدید را مجددا نسبت به این فیلم ها جلب کنیم.

وی بابیان اینکه ملاقلی پور از بطن جامعه بیرون آمده بود، 

بیان داشت: تمامی شخصیت های فیلم های او، مابه ازای 

بیرونی دارند و زیست اجتماعی که او داشت همه آن ها را در 

فیلم هایش آورد و توانست عشق به میهن، عشق به همنوع، 

عشق به مرام و معرفت را جاری کند و به همین دلیل فیلم های 

او هیچ وقت کهنه نمی شود. ملاقلی پور در فیلم هایش از 

انسانیت از ازل تا ابد صحبت کرده است. من معتقدم رسول 

ملاقلی پور یک شاعر فیلمساز بود.

فیلم »مفت بر« عنوان جدیدترین ساخته 

سینمایی عادل تبریزی است که موضوعی 

عاشقانه و کمدی دارد.

فیلم »مفت بر« عنوان جدیدترین ساخته 

سینمایی عادل تبریزی است که موضوعی 

عاشقانه و کمدی دارد. از زمان پخش فیلم 

مفت بر، انتقاداتی در خصوص محتوای 

آن مطرح شده که در زیر می خوانید.

محسن شرف الدین، نویسنده در پیج 

نوشت:   سینما  بانوان  اینستاگرامی 

فیلم مفت بر یعنی وقتی ابتذال لباس 

شیک تن می کند. فیلم مفت بر یعنی 

حال سینمای ایران اسفناک است. فیلم 

مفت بر یعنی سینماگران درجه یکی که 

همین چند ماه پیش از آن ها انتظار جریان 

سازی فرهنگی دلشتیم این گونه بازیچه 

و مجلس گردان آدم های معلوم الحال 

پشت صحنه سینما شوند.

یعنی خودفروشی قلم فروشی و سواستفاده 

از اعتبار و احترامی که مخاطب برایمان 

قائل شده اند. مفت بر یعنی سقوط، یعنی 

پایان یک دوره و مجوز ورود آدم های معتبر 

به عرصه جعل و ابتذال. هنوز هم باورمان 

نمی شود چیزی که روی پرده به عنوان 

فیلم سینمایی با حضور بازیگرانی چون 

حامد بهداد و سحر دولتشاهی اتفاق 

افتاد واقعیت داشته باشد.

دقیقا از همین روز می ترسیدیم که ابتذال 

و بازار سود و سودا در اکران دو سال اخیر، 

دامن گیر سینماگران الیت و درجه یک 

ما هم بشود و به آنان را به گرداب سقوط 

فرهنگی و اجتماعی بکشاند. اگر فقط 

می خواهید خورده سنگی روی قبر سینمای 

ایران بگذارید بلیت امثال مفت بر را بخرید 

و به سینما بروید! مفت بری دقیقا کاریست 

که این فیلم بی محتوا و تهیه کنندگانش 

هدف گذاری کردند و حقیقتا وظیفه اجتماعی 

ماست که با عدم استقبال از چنین آثاری 

جلوی فروپاشی کامل سینمای کشورمان 

که زمانی حرفی برای گفتن در محافل 

جهان داشته را بگیریم. 

بیتا جهانی راد، نویسنده در واکنش به فیلم 

مفت بر نوشت:  فیلم مفت بر ساخته ی عادل 

تبریزی بدون داستان، بی سرته و به شدت 

ضعیف که هیچ اثری از کمدی در آن دیده 

نمی شود. فیلم فقط با صحنه های رقص 

و آواز و لودگی های حامد بهداد که در بی 

سلیقه ترین حالت ممکن فیلمبرداری و 

کارگردانی شده است، با ادعای مردانگی که 

حتی ارزش های اخلاقی را زیر پا می گذارد، 

که همه تقلیدی از فیلم فارسی ست پیش 

می رود و حتی خیلی عقب تر از همان فیلم 

فارسی زمان گذشته است.

سازندگان فیلم سعی دارند با اشاره گذرا به 

چند معضل خورد اجتماعی، بدون پرداخت 

درست و از سر ترس ورود به حقیقت، 

خودی نشان بدهند ولی در عمل مانند 

آن ها رفتار می کنند و با ساختن فیلمی 

که هیچ ردی از سینما، حتی سینمای 

عامه پسند در آن دیده نمی شود، فقط 

با حضور ستاره های سینما چون حامد 

بهداد و سحر دولتشاهی از مخاطبان 

سواستفاده می کنند و فروش میلیاردی را 

در سینما برای خودشان تضمین می کنند. 

 خانواده به عنوان نخستین نهاد اجتماعی 

که کودک با آن روبرو می شود، نقشی 

اساسی در شکل گیری هویت روانی و 

شخصیت او دارد. هویت روانی، شامل 

احساس ارزشمندی، خودآگاهی، اعتماد 

به نفس و تعاملات اجتماعی کودک است 

که به مرور زمان در تعامل با محیط خانواده 

شکل می گیرد.  تاثیرات اولیه ای که والدین 

و سایر اعضای خانواده بر روان کودک 

می گذارند، می تواند تعیین کننده رفتارها 

و نگرش های او در بزرگسالی باشد.

 1. نقش والدین در ایجاد احساس امنیت 

و اعتماد یکی از مهم ترین عواملی که در 

شکل گیری هویت روانی کودک تاثیرگذار 

است، احساس امنیت و اعتماد است. والدینی 

که با کودکان خود رابطه ای حمایت گرانه و 

محبت آمیز دارند، به کودکان حس امنیت 

می دهند. این حس امنیت روانی به کودک 

کمک می کند تا با اطمینان بیشتری به 

کاوش در محیط اطراف خود پرداخته و 

مهارت های اجتماعی و شناختی خود 

را توسعه دهد.

 2. تاثیر الگوهای رفتاری والدین کودکان از 

طریق مشاهده رفتارهای والدین و اعضای 

خانواده، ارزش ها و هنجارهای اجتماعی 

را فرا می گیرند. رفتارهای مثبت یا منفی 

والدین به طور مستقیم بر نگرش ها و باورهای 

کودک درباره خود و جهان پیرامونش تاثیر 

می گذارد. والدینی که الگوهای مثبتی 

همچون احترام به دیگران، مدیریت خشم 

و حل مساله را نشان می دهند، فرزندانی 

با هویت روانی سالم تر تربیت می کنند.

 3. تاثیر سبک های فرزندپروری سبک های 

فرزندپروری می توانند به شکل گیری نوع 

خاصی از هویت روانی در کودک منجر 

شوند. برای مثال، والدینی که از سبک های 

فرزندپروری مقتدرانه استفاده می کنند، 

فرزندانی با اعتماد به نفس و مسوولیت پذیری 

بالا تربیت می کنند. در مقابل، سبک های 

استبدادی یا سهل گیرانه ممکن است 

منجر به شکل گیری هویت های روانی 

نامتعادل در کودک شوند.

 4. نقش ارتباطات خانوادگی ارتباطات 

باز و صمیمی در خانواده نقش مهمی در 

شکل گیری هویت روانی کودک دارد. 

کودکان در محیط هایی که به آنها اجازه بیان 

احساسات و افکارشان داده می شود، هویت 

روانی قوی تر و پایدار تری پیدا می کنند. 

چنین کودکانی احساس می کنند که 

ارزشمند و شنیده می شوند و در نتیجه، 

اعتماد به نفس بیشتری خواهند داشت. 

 5. تاثیر بحران های خانوادگی بر هویت 

روانی مسایل و بحران های خانوادگی مانند 

طلاق، اختلافات والدین یا مشکلات مالی 

می توانند تاثیرات منفی جدی بر هویت 

روانی کودکان داشته باشند. در چنین 

شرایطی، کودکان ممکن است احساس 

ناامنی کرده و در شکل گیری هویت خود 

دچار مشکلاتی مانند اضطراب، کاهش 

اعتماد به نفس و ناپایداری عاطفی شوند.

  6. نقش تربیت عاطفی در خانواده 

والدینی که به نیازهای عاطفی کودکان 

خود پاسخ می دهند و آنها را تشویق به 

بیان احساسات می کنند، کمک زیادی 

به تقویت هویت عاطفی و روانی کودکان 

می کنند. این نوع تربیت عاطفی باعث 

می شود که کودکان بتوانند احساسات 

خود را بهتر درک کرده و مدیریت کنند 

و در نتیجه در روابط اجتماعی خود نیز 

موفق تر باشند.

 نتیجه گیری در نهایت، خانواده نقشی بی بدیل 

در شکل گیری هویت روانی کودکان ایفا 

می کند. والدینی که با ایجاد محیطی امن، 

حمایت گر و محبت آمیز، به کودکان خود 

اجازه رشد و توسعه هویتی سالم را می دهند، 

پایه های محکمی برای موفقیت های آتی 

فرزندان خود بنا می کنند. توجه به این 

نقش اساسی، می تواند نه تنها سلامت 

روانی فرد، بلکه سلامت روانی جامعه را 

نیز تضمین کند.

مفت بری از حامد بهداد و سحر دولتشاهی 

نقش خانواده در شکل گیری هویت روانی کودکان
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گزارش خبری

پدرام خسروشاهی




